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Referat fra møde i Hjerneskadesamrådet på 
voksenområdet den 15. juni 2022 

 
Deltagere: Mette Fjord Nielsen, Ulrik Johansen, Birgit Madsen, Helle 
Dybkjær, Helle Mørn, Charlotte Brøndum, Lone Aagaard, Dorthe 
Winther Damgaard, Kåre Eg Severinsen, Thorbjørn Aagaard, Lis 
Kaastrup, Estrid Muff, Charlotte Burvil og Charlotte Jensen.  
 
Afbud: Birgitte Egholm Jacobsen, Runa Steenfeldt, Ann-Christina 
Frederiksen og Louise Lindenmayer. 
 
 
1. Referat fra sidste møde  
Indstilling:  

• At referatet fra mødet den 3. februar 2022 godkendes 
• At dagsordenen godkendes  

 
Referat: 

Referat og dagsorden blev godkendt. 

 

Sekretariatet følger op på, om Sundhedsstyregruppen/DASSOS skal 

godkende, at der gennemføres audit, jf. punkt 2 i referatet fra mødet 

den 3. februar 2022. 

 

 
2. Data for ventedage og liggedage (12.40 – 13.30) 
Indstilling: 

• At data for ventedage og liggedage på hospitalerne drøftes 
med henblik på at afklare, hvordan forløbene har udviklet sig 
efter neurologiomlægningen 

• At det aftales, om Hjerneskadesamrådet skal gennemgå data 
en gang årligt for at følge udviklingen 

• At det aftales, om data skal indgå i den kvalitative audit, 
klyngerne skal afholde hvert tredje år 
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 Lene Sams præsenterer data fra BI-portalen om liggedage på alle tre 
specialiseringsniveauer samt ventedage til Regionshospitalet Hammel 
Neurocenter.  
 
Det er ikke muligt at trække sammenlignelige data for ligge- og 
ventedage før neurologiomlægningen (dvs. da der var 
hovedfunktionssenge på Regionshospitalet Horsens og 
Regionshospitalet Randers), og det er derfor ikke muligt at måle på 
den udvikling, der er sket fra før neurologiomlægningen og til nu.  
 
Hjerneskadesamrådet drøfter data med henblik på at få et indblik i, 
hvordan hospitalerne og kommunerne oplever udskrivningerne. Har 
neurologiomlægningen eksempelvis givet større eller mindre pres på 
hospitalerne og kommunerne?  
 
Hjerneskadesamrådet drøfter, om Hjerneskadesamrådet en gang 
årligt skal gennemgå data for ventedage og liggedage med henblik på 
at følge udviklingen.  
 
Derudover drøfter Hjerneskadesamrådet, om ventedage og liggedage 
skal indgå i den kvalitative audit, klyngerne skal afholde hvert tredje 
år om genoptræningsplaner og patientforløb. Formålet skulle være at 
afdække patienternes og kommunernes oplevelser med ventedage og 
liggedage. 
 
Referat: 

Lene Sams præsenterede data for neurorehabiliteringsområdet i 

hospitalsregi.  

 

Data for ventetid til specialiseret (regionalt og højt) niveau: 

Data viser hvilke afdelinger, der henviser patienterne til det 

specialiserede niveau. Patienterne har i gennemsnit 4,82 ventedage.  

 

40% af patienterne indlægges inden for 2 døgn efter, de er henvist. 

80% af patienter indlægges inden for en uge efter, de er henvist.  

 

I ventedagene får patienterne neurorehabilitering på 

hovedfunktionsniveau, hvis de er indlagt på en neurologisk afdeling. 

Patienter fra andre afdelinger får stort set ikke neurorehabilitering.  

 

De neurologiske læger har det lægefaglige ansvar for de patienter, 

der pga. pladsmangel flyttes til andre afdelinger.  

 

Det er minimalt, hvor mange patienter, der flyttes til kommunerne, 

mens de venter på at få en plads det specialiserede niveau.  
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De patienter, der udskrives direkte til kommunerne, er ofte ikke 

velbeskrevet, fordi de udskrives så hurtigt. Det gør det i nogle 

tilfælde vanskeligt for kommunerne at iværksætte rehabiliteringen af 

patienterne.  

 

 

Data om indlæggelse på hovefunktionsniveau: 

Der er 27 hovedfunktionspladser i Region Midtjylland.  

 

Data viser, hvornår på døgnet og på hvilke ugedage patienterne 

flyttes til hovedfunktionsniveau.  

 

Data viser endvidere belægningen på de neurologiske afdelinger. Der 

er stort set altid overbelægning på hovedfunktionssengene og 

akutafsnittene. 

 

Data viser forskel på liggetiderne på de forskellige hospitaler. Det er 

vanskeligt at forklare forskellene, men nogle af forskellene kan 

skyldes, at de udgående og rådgivende apopleksiteams fungerer 

forskelligt på hospitalerne og har fået andre opgaver. 

 

Det er vurderingen, at de patienter, der er flyttet fra 

Regionshospitalet Horsens og Regionshospitalet Randers til Aarhus 

Universitetshospital, modtager en forbedret behandling, fordi de får 

tilknyttet en neurolog fra starten af forløbet.  

 

De borgere, der bor i plejebolig, udskrives ofte tilbage til plejeboligen. 

Dette sker dog ikke, hvis de har eksempelvis faldproblematikker. I 

disse tilfælde udskrives de ofte til døgnrehabiliteringstilbud i 

kommunen.   

 

Data viser ikke, om der er ventetid ift., at kommunerne kan tage 

patienterne hjem.  

 

 

Data for liggetid på specialiseret niveau:  

Indlæggelsestiden er generelt faldet over de sidste 10 år.  

 

 

Drøftelse: 

Hjerneskadesamrådet vil gerne drøfte data hvert år. Det er dog en 

forudsætning, at drøftelsen omhandler data om det tværsektorielle 

samarbejde.  

 

Det blev aftalt at nedsætte en gruppe, der afklarer hvilke data fra 

hospitaler og kommuner, der er relevante at drøfte, og hvordan data 

trækkes.  
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Hvis Hjerneskadesamrådet opstiller anbefalinger på baggrund af data, 

skal anbefalingerne behandles i Sundhedsstyregruppen og DASSOS. 

 

Følgende indgår i gruppen/finder repræsentanter til gruppen: 

• Kåre Eg Severinsen, Regionshospitalet Hammel Neurocenter 

• Lisbeth Schjødt fra Skanderborg Kommune 

• Ulrik Johansen finder en fra Favrskov Kommune 

 

Kontakt Charlotte Jensen, hvis flere ønsker at være med i gruppen. 

 

Det blev aftalt, at de præsenterede data ikke inddrages i de lokale 

audits, der afholdes i klyngerne.   

 

 
 
3. Status for klyngernes arbejde med 
Sundhedsstyrelsens og Socialstyrelsens anbefalinger 
(13.30 – 13.50) 
Indstilling: 

• At Hjerneskadesamrådet drøfter klyngernes tilbagemeldinger 
med henblik på at afklare, om der er behov for, at 
Hjerneskadesamrådet sætter fokus på implementeringen af 
anbefalingerne 

• At medlemmerne af hjerneskadesamrådet supplerer 
klyngernes tilbagemeldinger med den viden, medlemmerne 
har om status for implementering af anbefalingerne lokalt 

 
Charlotte Jensen har kontaktet klyngesekretariaterne med henblik på 
at få dem til at give en status på klyngernes arbejde med 
Sundhedsstyrelsens og Socialstyrelsens anbefalinger. Charlotte 
orienterer om tilbagemeldingerne. 
 

 Vest-, Midt- og Horsensklyngen har givet en tilbagemelding.  
 

De nye samarbejdsaftale om voksne med erhvervet hjerneskade 
omfatter en del af Sundhedsstyrelsens anbefalinger, og 
samarbejdsaftalen implementeres lokalt i klyngerne. 
 
Referat: 

Det blev tilkendegivet på mødet, at der flere steder lokalt arbejdes 

med anbefalingerne fra Sundhedsstyrelsen og Socialstyrelsen.  

 

Hvis klyngerne ikke allerede har drøftet anbefalingerne, opfordrer 

Hjerneskadesamrådet til, at klyngerne arbejder med anbefalingerne 

med henblik på at sikre en tværsektoriel implementering af dem.  
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4. Temadag  
Indstilling: 

• At orienteringen tages til efterretning 
 
Charlotte Jensen orienterer. 
 
Hjerneskadesamrådets temadag afholdes den 21. september 2022 
om eftermiddagen på Regionshospitalet Gødstrup. 
 
Programmet er udarbejdet på baggrund af Hjerneskadesamrådets 
drøftelser den 3. februar 2022.  
 
Det gennemgående tema er den nye samarbejdsaftale om voksne 
med erhvervet hjerneskade. Der bliver oplæg om samarbejdsaftalen, 
og der bliver god tid til, at deltagerne kan drøfte, hvordan de vil 
arbejde lokalt i klyngerne med samarbejdsaftalen.  
 
De medlemmer af Hjerneskadesamrådet, som kan deltage på 
temadagen, fordeles mellem grupperne. De får til opgave at facilitere 
drøftelserne i grupperne og indsamle konklusionerne på drøftelserne.  
 
Referat: 

Charlotte Jensen præsenterede udkast til program for temadag. 

Invitationen forventes udsendt inden sommerferien.  

 

Formålet med temadagen skal præciseres i indbydelsen. 

 

Det blev aftalt, at de regionale og kommunale sociale tilbud samt 

patientforeningerne inviteres med til temadagen. Private tilbud 

inviteres ikke med.  

 

Estrid Muff afklarer, om praksiskoordinatorerne skal inviteres med.  

 

 
5. status fra arbejdsgruppen om døgnrytmebeskrivelser  
Indstilling: 

• At orienteringen tages til efterretning 
 
Birgit Madsen orienterer om status fra arbejdsgruppen om 
døgnrytmebeskrivelser.  
 
Gruppen har udarbejdet funktionsbeskrivelsen "Funktionsevneniveau 

med beskrivelse af hjælpebehov hen over døgnet", som integreres i 
Plejeforløbsplanen og genoptræningsplanen. Funktionsbeskrivelsen 
implementeres i 2022.  
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De enkelte afdelinger og faggrupper skal undervises i at anvende 
funktionsbeskrivelsen. 
 

Referat: 

Birgit Madsen orienterede. Døgnrytmebeskrivelserne integreres i 

Plejeforløbsplanerne og Genoptræningsplanerne som en 

funktionsbeskrivelse.  

 

Personalet på Regionshospitalet Hammel Neurocenter er ved at blive 

uddannet i at anvende funktionsbeskrivelsen, og det implementeres i 

løbet af 2022. 

 

 
6. Ændringer til flowdiagram for udskrivning fra 
Regionshospitalet Hammel Neurocenter  
Indstilling: 

• At orienteringen tages til efterretning. 
 
Birgit Madsen og Helle Dybkjær orienterer. 
 
Følgende er ændret i flowdiagrammet: 
 

• Den første plejeforløbsplan, som sendes til kommunen, hedder 
orienterende plejeforløbsplan. Den oplyser kommunen om 
borgerens indlæggelse  

• Den næste plejeforløbsplan hedder opfølgende 
plejeforløbsplan. Den sendes, hvis borgeren skal hjem på 
weekendorlov  

• Den sidste plejeforløbsplan hedder visiterende 
plejeforløbsplan, som signal til kommunen om, at det er den 
sidste plejeforløbsplan, der sendes inden udskrivelse  
 

Formålet med de foreslåede ændringer: De tre plejeforløbsplaner 
relaterer sig til de handlinger, der foretages, og tydeliggør 
kronologien i forløbene.  
 
Derudover er teksten om udskrivningssamtaler ændret således, at 
den passer til den tekst, der står i Samarbejdsaftalen om voksne med 
erhvervet hjerneskade.  
 
Se flowdiagrammet her: Samarbejde mellem Hammel Neurocenter og 
kommunerne i Region Midtjylland - flowchart - Sundhedsaftalen 
(rm.dk)  
 
Referat: 

Birgit Madsen orienterede. Hun sørger for, at Netværk for 

hjerneskadekoordinatorer præsenteres for ændringerne. 
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Ændringerne sendes til kommunernes hovedpostkasser. Thorbjørn 

Aagaard og Charlotte Jensen er behjælpelige med at sende mail til 

kommunerne, når gruppen bag flowdiagrammet har formuleret en 

mail. 

 

Ændringerne præsenteres på Hjerneskadesamrådets temadag den 

21. september 2022. 

 
 
7. Human First  
Indstilling: 

• At orienteringen tages til efterretning. 
 
Birgit Madsen er udpeget til Human First.  
 
Human First er et strategisk partnerskab på sundhedsområdet 
mellem VIA University College, Region Midtjylland, Aarhus Universitet 
og de 19 midtjyske kommuner. Partnerskabet har til formål at styrke 
det fælles samarbejde om forskning, udvikling, uddannelse og klinisk 
praksis på sundhedsområdet til gavn for borgere og samfund.   
 
Aktuelt arbejder man med tre overordnede indsatsområder:  
1) Sygdomme og skader i hjernen  
2) Mennesker med rehabiliteringsbehov  
3) Sammenhæng mellem den teoretiske uddannelse og de praktiske 
uddannelsesforløb 
Nye indsatsområder forventes efterhånden at komme til. 
  
Læs mere om partnerskabet, indsatsområder, vision og organisering 
på hjemmesiden: www.human-first.org  
  
Referat: 

Birgit Madsen orienterede. Hun deltager i gruppen "Sygdomme og 

skader i hjernen". 

 

Birgit Madsen vil bringe relevant viden tilbage til 

Hjerneskadesamrådet. 

 
 
8. Fællesmøde for de to hjerneskadesamråd den 16. 
november 2022 (14.15 – 14.20) 
Indstilling: 

• At orienteringen tages til efterretning 
 
De to hjerneskadesamråd mødes den 16. november 2022.  
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Formandskaberne og sekretariaterne udarbejder en dagsorden på 
baggrund af følgende forslag til emner, som de 2 hjerneskadesamråd 
er kommet med: 
 

• Udfordringer ved overgangen fra barn til voksen som følge af 
eksempelvis lovgivningen. Hvordan organiseres overgangene? 
Det kunne være relevant at få Ungementorerne, 
Transitionsklinikken på AUH og en socialrådgiver til at holde et 
oplæg om overgangene.  

• Kronisk hovedpine – hvordan kan vi blive bedre til at tackle 
dette i børneregi?  

• Træthed – oplæg ved neuropsykolog 
 
Referat: 

Hjerneskadesamrådet foreslår, at følgende sættes på dagsordenen til 

fællesmødet: 

• Hvordan løses de udfordringer, der er med overgangen fra 

barn til voksen? 

• Hvordan hjælper vi bedst pårørende til ungegruppen? 

 

Helle Dybkjær afklarer, om en af ungementorerne kan holde oplæg 

om de to emner. 

 

9. Næste møde 12. oktober 2022  

• Information om det arbejde, Videnscenter for Hjerneskade 
udfører. Lene Bastrup deltager på oktobermødet  
 

• Nærmere beskrivelse af Sundhedsstyrelsens anbefaling vedr. 
synsområdet. Der er ikke en lovgivning, som omfatter 
synstræning/-rehabilitering. Synsudredning og vejledning mm 
er hjemmehørende under Lov for specialundervisning for 
voksne, mens genoptræning og rehabilitering hører hjemme 
under Sundhedsloven §140 v/Lene Bastrup 
 

• Implementering af Samarbejdsaftale om voksne med 
erhvervet hjerneskade, når samarbejdsaftalen er blevet 
politisk godkendt i kommunerne og Regionsrådet  
 

• Audit på genoptræningsplaner 
 

• Evaluering af temadagen 
 

 
Forslag til emner, som Hjerneskadesamrådet kan arbejde med 
fremover: 
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• Uddybende beskrivelse af behov for og krav til kompetencer 
på hospitalerne, i kommunerne og hos private leverandører 

• Nærmere beskrivelse af Sundhedsstyrelsens anbefaling vedr. 
synsområdet. Der er ikke en lovgivning, som omfatter 
synstræning/-rehabilitering. Synsudredning og vejledning mm 
er hjemmehørende under Lov for specialundervisning for 
voksne, mens genoptræning og rehabilitering hører hjemme 
under Sundhedsloven §140 

• Nærmere beskrivelse af Sundhedsstyrelsens anbefaling vedr. 
kommunikationsområdet 

• Nærmere beskrivelse af Sundhedsstyrelsens anbefaling vedr. 
skærpet underretningspligt 

• Afklaring af om det er muligt at vurdere forventet 
sygemeldingsperiode efter udskrivning    

• Etablering af et tværsektorielt samarbejde som følge af det 
nationale puljeprojekt "Udgående funktion fra sygehuse med 
højtspecialiseret funktion i neurorehabilitering 2018-2020" 

• Etablering af et tværsektorielt samarbejde med Videnscenter 
for Neurorehabilitering i Vestdanmark, der har til opgave at 
indsamle, systematisere og formidle viden inden for 
hjerneskadeområdet 

• Det skal afklares, hvordan specialiseret genoptræning kan 
indarbejdes på neuro-rehabiliteringshospitalerne på 
hospitalerne og/eller i form af en udkørende funktion 

• Udvikling af APP til medarbejderne, som beskriver 
samarbejdsaftalen 

 
Emnerne er fremsat af den arbejdsgruppe, der udarbejdede udkast til 
samarbejdsaftale om voksne med erhvervet hjerneskade. 
 
Referat: 

Følgende sættes på dagsordenen på mødet den 12. oktober: 

• Information om det arbejde, Videnscenter for Hjerneskade 

udfører. Lene Bastrup deltager på oktobermødet  

 

• Nærmere beskrivelse af Sundhedsstyrelsens anbefaling vedr. 

synsområdet. Der er ikke en lovgivning, som omfatter 

synstræning/-rehabilitering. Synsudredning og vejledning mm 

er hjemmehørende under Lov for specialundervisning for 

voksne, mens genoptræning og rehabilitering hører hjemme 

under Sundhedsloven §140 v/Lene Bastrup 

 

• Implementering af Samarbejdsaftale om voksne med 

erhvervet hjerneskade, når samarbejdsaftalen er blevet 

politisk godkendt i kommunerne og Regionsrådet  

 

• Audit på genoptræningsplaner 

 

• Evaluering af temadagen 
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Data på tværs af sektorerne behandles på et kommende møde i 

2023, jf. punkt 2 i dette referat.  

 
 
 
10. Eventuelt (14.25 – 14.30) 
 
Referat: 

Lis Kaastrup går på pension, og stopper derfor i 

Hjerneskadesamrådet. Hjerneskadesamrådet takker for samarbejdet. 

Thorbjørn Aagaard finder en afløser for Lis Kaastrup og Heidi Becker-

Rasmussen, der også er stoppet i Hjerneskadesamrådet. 

 

 
 
Referent: Charlotte Jensen 
 
 


